
فرهنگی   5 شنبه 1 مهر  1402- 7 ربیع الاول  1445 - 23 سپتامبر 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6087

کاریکهادبیاتمیکند
محمدهاشــم اکبریانی با بیان این که در آینده دنیای بدون ادبیات نخواهیم 

داشت، از کارکرد ادبیات در گذشته و زمان حاضر گفت.
این نویســنده در گفت وگو با ایســنا درباره تصورش از آینده ای بدون ادبیات 
اظهار کــرد: این که آینده را اگر بدون ادبیات تصور کنیم، چه خواهد شــد و یا 
جامعه چه وضعیتی پیدا خواهد کرد، به نظرم اصلا امکان پذیر نیست که آینده ای 
بدون ادبیات وجود داشته باشد .دلیل این موضوع  نیز به ماهیت انسان برمی گردد.

 او ســپس گفت: تاریخ نشان می دهد انسان همیشه با داستان، چه به شکل 
اســطوره، چه افسانه و چه داســتان های جادویی زندگی کرده و این موضوع تا 
دنیای مدرن ادامه پیدا کرده است .آن گونه که انسان الان هست و ما می شناسیم، 

یعنی صاحب احساس و اندیشه، امکان ندارد  بدون ادبیات بتواند زندگی کند.
اکبریانی تأکید کرد: به نظرم آینده هیــچ گاه بدون ادبیات نخواهد بود، مگر 
این که ماهیت انسان عوض شود؛ مثلا هوش مصنوعی بیاید و جای انسان را بگیرد 
که بحث دیگری می طلبد . ولی انسان  با ماهیتی که شاهدش هستیم،  امکان ندارد 

از ادبیات جدا شود و روزی برسد که آینده ای بدون ادبیات داشته باشیم.
او با بیان این که »فرض محال که محال نیست« و اگر به فرض محال ادبیاتی 
نداشته باشیم، گفت: در این صورت بخشی از  احساس و اندیشه انسانی غیرفعال 
می شود .فکر می کنم  یکی از تأثیرات ادبیات این است که بخش بزرگی از اندیشه 
و احساسات انسان را فعال می کند .اگر بر فرض محال ادبیات  نباشد فکر می کنم 

انسان بخش بزرگی از احساس و اندیشه اش را از دست می دهد.
نویسنده »عصب کشی«، »آرام بخش می خواهم«، »هذیان« و »چهره مبهم« 
در ادامه بیان کرد: انسان از ابتدا اندیشه، احساس، روح و روان و زندگی اجتماعی 
داشته  و با طبیعت در ارتباط بوده است .انسان آروزهایش، ندانستن دلیل اتفاقات 
و همه  نداشته هایش را در قالب داستان ترسیم می کند، قهرمان ها و اسطوره ها را 
می سازد که در آرزویش است به آن ها برسد یا در طبیعت چیزهایی می دیده اما 
دوست داشته به گونه ای دیگر باشد، یا دوست داشته شاهد تغییرات غیرطبیعی 
باشــد که نمی تواند در واقعیت اتفاق بیفتد و به داستان جادویی رو می آورد .در 
گذشته انسان نیازهایی را که در واقعیت نمی توانسته به آنها پاسخ بدهد، در قالب 

داستان به آن ها رسیده و آن ها را برای خود ساخته است.
محمدهاشم اکبریانی در ادامه اظهار کرد: در دنیای جدید رمان بیشتر دنیای 
واقع را نشان می دهد اما به شکلی که خواننده  آرزو دارد چنین دنیایی را ببیند؛ 
مثلا دنیا را عمیق تر ببیند، اگر غمی هست، غم را درست و عمیق تر با احساسات 
بیشتر و اندیشه ژرف تری ببیند، رمان جدید چنین چیزی را به او می دهد .می توان 
گفت در گذشته ادبیات آن چه را انسان نداشت به او می داد و امروزه ادبیات آن چه 

را انسان دارد، عمیق تر و احساسی تر نشان می دهد.

آرشمیراحمدیدرخانهابدیاشآرامگرفت
مراسم تشییع و خاکسپاری آرش میراحمدی، بازیگر تلویزیون  پنجشنبه، ۳۰ 
شهریورماه در قطعه هنرمندان بهشــت زهرا )س( برگزار شد. به گزارش ایسنا، 
مراسم تشییع و خاکســپاری آرش میراحمدی با حضور هنرمندان کشورمان و 
دوستداران و خانواده آن مرحوم برگزار شد. سعید آقاخانی، حمید لولایی، مرجانه 
گلچین، نادر ســلیمانی، پژمان بازغی، عباس جمشیدی فر، عزت الله رمضانی فر، 
ســیروس میمنت، داریوش فرضیایی، نعیمه نظام دوست، مهوش وقاری، مجید 
شــهریاری، زهرا ســعیدی، مجید یاسر، شهاب عباســی، ابراهیم شفیعی، امیر 
غفارمنش و .. .از جمله بازیگرانی بودند که در مراسم خاکسپاری آرش میراحمدی 
شرکت کردند. آرش میراحمدی، بازیگر برنامه های طنز تلویزیون سه شنبه، ۲۸ 
شهریور ماه در بیمارستان درگذشت. وی که با بیماری سرطان پانکراس مبارزه 
می کرد در پی یک عارضه جدی کبدی در بیمارســتان بســتری و مورد عمل 
جراحی قرار گرفته بود و مدتی در آی ســی یو بستری بود. مراسم ترحیم آرش 
میراحمدی روز شــنبه )یکم مهر ماه( ساعت ۱۶ الی ۱۷ و ۳۰ در مسجد حجت 

ابن الحسن )عج( واقع در خیابان سهروردی شمالی برگزار می شود.

تمدیددوبارهاجرایارکسترسمفونیکتهران
با پایان یافتن بلیت های اولین شــب و استقبال از شب دوم، کنسرت ارکستر 
سمفونیک تهران در اولین اجرای پاییزه، برای  سومین شب تمدید شد. به گزارش 
روابط عمومی  بنیاد رودکی، ارکستر سمفونیک تهران به رهبری منوچهر صهبائی 
در پی استقبال مخاطبان، طی سه شب در تالار وحدت روی صحنه می رود. این 
کنســرت، نخستین اجرای پاییزه ارکستر ســمفونیک تهران است که از ساعت 

۲۱:۳۰ روزهای 5 ، ۶  و ۱۳ مهر ماه روی صحنه تالار وحدت اجرا می شود.
سمفونی شماره ۷ بتهوون، رقص در سمنگان اثر حسین ناصحی، رقص های 
مجار شــماره ۱، ۴، 5 و ۱۰ و قسمت اول ســمفونی شماره ۴ برامس، قطعاتی 
هستند که قرار است در این کنسرت، نواخته شوند. علاقه مندان می توانند برای 
 www.iranconcert.com تهیه بلیت به ســایت ایران کنسرت به نشــانی

مراجعه کنند.

واکنشپرویزپرستوییبهعکسش
رویبیلبوردهایتهران

پرویز پرستویی با بیان خاطره ای از ایفای نقش در فیلم سینمایی »موج مرده«، 
نسبت به انتشار عکس خودش در این فیلم روی بیلبوردهای تهران، واکنش نشان 
داد. به گزارش ایسنا، پرویز پرستویی با انتشار عکس یکی از بیلبوردهای شهری 
و جمله ای از فیلم »موج مرده« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا، نوشــت: »قرار 
بود ما بجنگیم، شما مراقب بچه هامون باشید .وجدانتون رو قاضی کنید، کی کم 
فروشی کرد؟« این روزها در بزرگراه های شهر، بیلبوردهایی از تصاویر و جمله های 
مهم فیلم های دفاع مقدس از طرف ســازمان زیباسازی شهر تهران )شهرداری(

نصب شده است. جمله فوق الذکر مربوط به فیلم سینمایی »موج مرده« ساخته 
ابراهیم حاتمی کیا اســت. بی اغراق بگویم بنده فقط به خاطر این جمله، فیلم را 
پذیرفتم، چراکه بقیه فیلمنامه از نظر من تزئین غذاست .اصولا هر فیلمنامه ای را 
که انتخاب می کنم بدنبال جمله کلیدی می گردم که مقصود و منظور اثر اســت 
و می تواند برای جذب مخاطب مهم باشــد. هنوز هم این جمله را با خودم تکرار 
می کنــم و معتقدم ما نه تنها از جوانان این ســرزمین مراقبت نکردیم، بلکه کم 
فروشــی هم کردیم.. . .به همین دلیل نمیدانم  هدف شــهردار تهران از نصب این 

جمله ها در بزرگراه های شهر چیست؟«

بازگشتنمایش»شازدهاجباری«بهرویصحنه
مبینا سلیمان فلاح بازیگر نمایش »شازده اجباری« دچار سانحه شد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی، حین اجرای نمایش »شازده اجباری« 
در پی سانحه ای که برای این بازیگراتفاق افتاد، گروه اجرایی ناچار شد پایان بندی 

نمایش را در لحظه تغییر دهد. 
مبینا سلیمان فلاح، به دلیل این سانحه در شب های پیش رو توانایی حضور 
روی صحنــه را ندارد و افشــین زمانی کارگردان نمایش »کابوس های شــازده 
اجباری« پس از پشت سر گذاشتن ۲۰ اجرا، از پنج شنبه۳۰ شهریور ماه در این 
اثر هنری به روی صحنه خواهد رفت. »کابوس های شازده اجباری«به نویسندگی 
و کارگردانی افشــین زمانی هرشب ساعت۲۰ در ســالن شماره۲ پردیس تئاتر 
شــهرزاد به صحنه  می رود. »کابوس های شــازده اجباری« بعد از »هار یا مردی 
که به هنگامه تولد هر دو دســتش پر از خون بود« که سال گذشته روی صحنه 
رفت، بخشی از یک سه گانه است .این سه گانه بر مبنای کاراکترهای تاریخی ایران 

نوشته شده است.

نمایشگاهسفال»رویایخاک«درنگارخانهکلکخیال
نمایشــگاه انفرادی ســفال با عنوان »رویای خاک« از ۳۰ شــهریور ماه تا 5 
مهرماه سالجاری به مدت یک هفته در نگارخانه کلک خیال فرهنگسرای اخلاق 

برپا شده است .
به گزارش روابط عمومی فرهنگســرای اخلاق، نمایشگاه انفرادی سفال زهره 
کریم خانی با عنوان »رویای خاک » مشتمل بر ۳۰ اثر هنری با موضوع آزاد در 
تکنیک های حجم های سفالی،کتیبه های نقش برجسته و ظروف و سفالینه های 
دکوراتیو به نمایش گذاشــته  می شــود. این خبر  می افزایــد؛ همچنین در این 
نمایشگاه روزهای سوم و چهارم مهرماه سالجاری از ساعت ۱5تا ۱۸ نیز کارگاهی 
با تکنیک کار با چرخ سفال و ساخت سفالینه های دکوراتیو برای علاقمندان به 

هنر سفالگری با حضور این هنرمند برپا  می شود.
بر اساس این خبر؛ علاقمندان به هنرهای تجسمی می توانند از پنجشنبه ۳۰ 

شهریور ماه به مدت یک هفته، از ساعت 9 تا ۱۸ از این نمایشگاه دیدن کنند.
نگارخانــه کلک خیال در خیابان پیروزی، خیابان شــکوفه، خیابان شــهید 

کاظمی، جنب بوستان گلزار، طبقه دوم فرهنگسرای اخلاق واقع است.

نگاه

اخبار کوتاه

»مهمونی« ایرج طهماســب در حالی به قســمت های 
پایانی انتشــارش در شبکه نمایش خانگی نزدیک می شود 
که مدتی است گمانه های ادامه ی ساخت آن در تلویزیون، 

قوت گرفته است. 
به گزارش ایســنا، ایرج طهماسب بعد از قطع همکاری 
با تلویزیون و پایان تولید »کلاه قرمزی« )ســال 9۷(، دو 
سال قبل قدم دیگری برداشت و با عروسک هایی جدید در 
فضایی متفاوت، مجموعه »مهمونی« را در شــبکه نمایش 
خانگــی تولید کرد. اتفاقی که در همان زمان بســیاری از 
کارشناســان و همچنیــن اهالی رســانه را وادار کرد، این 
پرســش را با مدیران صداوســیما در میان بگذارند که آیا 
برنامه »مهمونی« بــا جذب تعداد قابل قبولی مخاطب در 
فضای مجازی، نمی توانست برنامه ای برای تلویزیون باشد؟ 
و در شــرایطی که رییس صداوسیما از همان ابتدا مطالبی 
را دربــاره همکاری مجدد با برخی هنرمنــدان باتجربه و 
حرفه ای مطرح کرده بود، آیا نمی شــد به همکاری مجدد 
با هنرمندانی چون ایرج طهماسب فکر کرد؟ اما یک سال 
پس از پخش قسمت نخســت و محبوبیت شخصیت های 
عروســکی بین مردم، »مهمونی« در مقطعی ـ تابستان و 
پاییز ۱۴۰۱ ـ برای تولیــد فصل دوم، چراغ خاموش جلو 
رفت و ناگهان بار دیگر بــرای پخش اعلام حضور کرد. بر 
این اســاس در شرایطی که این پیشــینه را از سازندگان 
برنامه ســراغ داریم، حضور دوباره و بــدون اعلام قبلی ـ 
این بار در تلویزیون ـ آن هم پس از مناقشــه های سال های 
قبل بر سر ساخت »کلاه قرمزی« با مدیران قبلی سازمان 
صداوســیما که حالا هیچکدام بر سر کار نیستند، چندان 
هم دور از ذهن به نظر نمی رســد. حالا خبرهایی مبنی بر 
بازگشت برنامه ایرج طهماســب به تلویزیون قوت گرفته 
اســت. پیگری های خبرنگار ایســنا از مدیران پلتفرهای 

پخش کننده هم به دریافت پاسخی قطعی مبنی بر ادامه ی 
ساخت »مهمونی« در شــبکه نمایش خانگی منجر نشده 
اســت؛ ضمن اینکه به تازگی نامــه ای در فضای مجازی 
منتشــر شــد که در صورت صحت، مُهر تاییدی بر حضور 
مهمونی در تلویزیون است و از علنی شدن این اتفاق طی 

ماهای آینده خبر می دهد. 
در ایــن نامه که بــه امضای سرپرســت اداره بازرگانی 
صداوســیما رسیده، به شــرکت های تبلیغاتی اعلام شده 
اســت که با توجه به ادامه ســاخت »مهمونی« در شبکه 
نســیم، در صورت تمایل برای تبلیغات در این برنامه اقدام 
کنند. این نامه که از ســوی بســیاری سندی مبنی بر به 
توافق رسیدن ســازندگان مهمونی با تلویزیون تعبیر شده 
است، البته با توضیح یکی از تهیه کنندگان »مهمونی« به 
ایسنا همراه شــده که هنوز خبری از ساخت فصل جدید 
»مهمونی« نیســت و تصمیمی برای ادامه ساخت آن در 

مدیوم خاصی گرفته نشده است. 
طبق اعلام ایــن تهیه کننده پخش ایــن مجموعه که 
این روزها از شــبکه نمایش خانگی منتشر می شود، تا سه 
قسمت دیگر به پایان می رسد و بعد از پایان، تصمیم گیری 

برای پخش صورت خواهد گرفت.
بر این اســاس، نامه مذکور می تواند ارزیابی اولیه مالی 
تلقی شــود، از سوی تلویزیون و سازندگان مبنی بر میزان 
جذب اسپانســر و تبلیغ کننده، تا اینکه در نهایت رأی به 

ساخت در تلویزیون بدهند یا خیر.
در هفته هــای اخیر همچنین اظهــارات پیمان جبلی 
درباره بازگشــت چهره ها به تلویزیون از ســوی برخی، به 
عنوان همکاری دوباره ایرج طهماسب با صداوسیما تعبیر 

شده بود.
رئیــس صداوســیما دربــاره  اینکه آیا بازگشــت ایرج 

طهماســب و دیگر چهره ها به رسانه ملی ادامه دار خواهد 
بود؟ اظهار کرده است: تلویزیون با خیلی از تهیه کنندگان، 
مجریــان و یا برنامه ســازانی که علاقه مند به اســتفاده از 
برندهای شناخته شــده و همچنین برنامه ها، ساختارها و 
برندهای جدید هستند، مذاکراتی داشته است. در پی این 
اظهارات، یکی از مدیران شــبکه نسیم هم به ارائه پاسخی 
کوتاه بسنده کرد که این پاسخ هم چراغ سبزِ گمانه زنی ها 

را روشن نگه داشت.
او به این نکته اشــاره کرد که »پیرو صحبت های رئیس 
ســازمان صداوســیما این ســازمان از هنرمندانی که در 
چارچوب سیاست های فرهنگی مشــغول فعالیت اند و در 
این راســتا کار می کنند حمایت می کند. در شبکه نسیم 
به طور ویژه که موضوع نشاط و سرگرمی را در دستور کار 
دارد و همیشــه هم همین طور بوده که در تلویزیون و این 

شبکه به روی این هنرمندان باز بوده و هست.«
بر اســاس این گزارش، قســمت بیســت و ششــم از 
برنامه »مهمونی« چندی روزی اســت که با حضور بیژن 
بنفشه خواه در شــبکه نمایش خانگی منتشر شده و هنوز 
چند قســمت تا پایان این برنامه در شبکه نمایش خانگی 

باقی است.
هوتن شــکیبا، کاظم ســیاحی، بهادر مالکی، ســهیل 
مســتجابیان، الی امامی، امیــر ادیب و نازنین شــعبانی 
صداپیشــگان این مجموعه اند و عیسی یوسفی پور، محمد 
لقمانیان، پیمان فاطمی، شــیما بخشنده، علی پاکدست و 
نگار شهبازی، گردانندگان عروسک های فصل دوم  سریال 
»مهمونی« بودند و علی زرمهری، ســهیل رهبر، زارع سارا 
صبری و احمد فیاض در فصل جدید »مهمونی« به ایفای 

نقش پرداخته اند.

گمانهزنیدربارهنمایش»مهمونی«درتلویزیون

هفده  هزار قطعه از الواح هخامنشی با مجوز 
خزانه داری آمریکا قرار بود نهایت ســه ســال 
پیش به ایران بازگردانده شــود، اما بازگشــت 
آن ها به خانه تا سفر اخیر رئیسی به نیویورک 
طول کشــیده و ۳5۰۶ قطعــه از آن محموله 
بزرگ تاریخی به ایران تحویل داده شده است.
به گزارش ایســنا، ۳5۰۶ لوح هخامنشــی 
که بــا پــرواز ریاســت جمهوری از آمریکا به 
ایران منتقل شــده، بخشی از الواح هخامنشی 
اســت که در مؤسسه شرق شناسی شیکاگو به 
»امانت« سپرده شــده بود تا خوانده شود، اما 
بازگشت آن ها به خانه روند پیچیده ای را طی 
کرد. تا کنون پنج محموله از الواح هخامنشی، 
از آمریــکا به ایــران برگردانده شــده و هنوز 
قطعاتی از این الواح در مؤسســه شیکاگو باقی 

مانده است.

الواح هخامنشی در سال ۱۳۱۳ خورشیدی 
در تخت جمشــید کشف شد. این الواح بعدها 
در 5۰ صندوق چوبی که شامل حدود ۲۰۰۰ 
جعبه  مقوایــی و چند پیت نفتی که در تخت 
جمشید )پارسه، پرسپولیس( به پارافینِ مذاب 
آغشته شــده بودند، از طریق بوشهر به آمریکا 
فرستاده شــدند. انتقال با موافقت دولت وقت 
ایران انجام شــد و در قــرارداد و موافقت نامه 
طرفیــن نیز آمــده بود که »ایــران لوح هایی 
گلی را برای رمزگشــایی و خواندن، به امانت 
به دانشگاه شــیکاگو که مشغول کاوش تخت 
جمشید )پارسه، پرسپولیس( بود، می سپارد.«

به گفته محمدحســن طالبیــان ـ معاون 
پیشــین میــراث فرهنگــی ـ  تعــداد الواح 
هخامنشــی که حدود 9۰ ســال پیش برای 
مطالعه به موسســه شرق شناســی شــیکاگو 

فرســتاده شــده بود، بیش از ۳۰ هزار قطعه 
بوده که اندازه های مختلف داشــته و تعدادی 
هم شکســته بوده است. ارنســت هرتسفلد، 
باستان شناس آلمانی که در کاوش های تخت 
جمشید حضور داشت، نیز تخمین زده که این 
یافته شــامل حدود ۳۰ هزار و یا بیشتر لوح و 
قطعات گلی کتیبه دار و مُهر و موم شــده بود. 
آن زمان امکان خوانــدن الواح در ایران وجود 
نداشــت، در نتیجه در هنگام امانت سپاری، از 

الواح صورت برداری دقیق نشد.
رمزگشایی الواح طبق مســتندات از سال 
۱9۳۷ آغاز می شود، اما با شروع جنگ جهانی 
دوم، کار تــا ســال ۱9۴5 میــلادی متوقف 
می ماند و رمزگشایی و بازگشت کامل این الواح 
با تأخیر مواجه می شود. چند کارشناس روی 
لوح های گلی تخت جمشید کار می کردند؛ یک 

اســتاد بزرگ سومرشناسی به نام آرنولد پوبل 
)Poebel( و دو شــاگرد او کــه یکی »جورج 
کامرون« و دیگری »ریچارد هلک« بودند، ابتدا 
لوح ها را که به خط میخی بودند، رمزگشــایی 
کردنــد تا زبان آن ها مشــخص شــود. وقتی 
دریافتند که گل نبشــته ها عیلامی هســتند، 
روی آن ها کار کردنــد، اما چون در آن زمان، 
آگاهی هــا از دوره  عیلامی هخامنشــی فقط 
سنگ نوشته های پادشاهان هخامنشی بود، کار 

به کندی پیش می رفت.
مطالعه  گل نوشته ها در دانشگاه شیکاگو با 
شــروع جنگ جهانی متوقــف و پس از پایان 
جنگ در ســال ۱9۴5 میــلادی دوباره آغاز 
شــد. در آن دوره، کامــرون و هلــک مطالعه  
گل نوشــته ها را آغاز کردند که گل نبشته های 
خزانه  تخت جمشــید نیز به دانشگاه رسیدند. 

کامــرون پــس از این که ۱5۰ گل نوشــته را 
خواند، توجه خود را به خواندن گل نوشته های 
خزانه  تخت جمشــید معطوف کرد و سرانجام 
کتاب آن در ســال ۱9۴۸ میلادی چاپ شد. 
در این مســیر، عبدالمجید ارفعی، پژوهشگر 
و متخصص زبان های باســتانی که از آخرین 
مترجمان بازمانده خط میخی عیلامی در ایران 
است، نیز در مطالعه و خوانش این گل نبشته ها 

نقش داشت.
با درگذشت هلک، در سه مرحله بخش های 
کوچکی از الواح به کشور برگردانده شد. سال 
۱۳۲۷ )۱۷9 قطعــه(، ســال ۱۳۲9 )۳۷هزار 
قطعه( و سال ۱۳۸۳ نیز )۳۰۰ قطعه( به ایران 

مسترد شد.
در این میان، یک شــکایت جریان استرداد 
الواح هخامنشی به ایران را تغییر داد؛ پرونده ای 
معروف به »جنی روبین« )شاکی پرونده  الواح 
هخامنشی( علیه ایران تشکیل شد. دادگاهی 
در آمریکا حکم داد آثــار تاریخی ایران که به 
صورت امانت در دانشــگاه شیکاگو نگهداری 
می شدند، مصادره شوند و غرامت ۷۱ میلیون 
و 5۰۰ هــزار دلاری قربانیــان آمریکایی یک 
انفجــار انتحاری در بیت المقــدس، از فروش 
این کتیبه ها و اشــیاء تاریخی پرداخت شود. 
این حمله انتحاری سال ۱99۷ رخ داد و طی 
آن سه نیروی نظامی به پیاده رویی شلوغ یک 
مرکز خرید حمله کرده و خود را منفجر کردند. 
این حمله انتحاری منجر به کشــته شدن پنج 
تن و زخمی شدن ۲۰۰ نفر دیگر شد. هرچند 
در دادگاهی به تاریخ دوم اســفند ۱۳9۶، رأی 
قضات دیــوان عالی به نفع ایران صادر و حکم 
مصادره و فروش الواح هخامنشــی ایرانی لغو 
شــد، اما باز شــدن این پرونده، روند استرداد 
الــواح هخامنشــی را حدود ۱۴ ســال عقب 

انداخت.
الواح هخامنشی استردادی

از آمریکا کجا رفت؟
مدیر موزه ملی ایران از تحویل ۳5۰۶ لوح 
هخامنشی اســتردادی از آمریکا به این موزه 
خبر داد و گفت:  این الواح در آینده نزدیک به 

نمایش گذاشته می شود.
جبرئیل نوکنده به ایسنا گفت: ۳5۰۶ لوح 
هخامنشی پس از انتقال به ایران، به موزه ملی 
ایران تحویل داده شــد. این الواح  به مدت ۲۴ 
ساعت قرنطینه می شود و در آینده نزدیک در 
موزه ملی ایران به نمایش گذاشته خواهد شد.

او همچنین از ادامه گفت وگوها و پیگیری ها 
برای بازگشــت باقی مانده این الواح از مؤسسه 
شــیکاگو به ایران خبر داد. در ســال ۱۳9۸ 
رییس مؤسسه شرق شناسی شیکاگو که برای 
انتقال چهارمین محموله از الواح هخامنشــی 
به ایــران آمده بود، گفته بود »حدود ۱۷ هزار 
قطعه از الواح هخامنشی در اختیار این مؤسسه 
است«، که اکنون ۳5۰۶ لوح از میان آن ها به 
ایران بازگشته است و این احتمال داده شده که 
بسته بندی و بازگشت باقی مانده الواح، احتمالا 
تا پایان سال یا نهایت فروردین ماه طول بکشد.

داستانمیراثیباستانیکهنزدیکبهیکقرنازایراندوربود

بازگشت دیرهنگام الواح هخامنشی به ایران

محمدرضاسنگری:

برخیازواقعیتجنگگفتهاندتاحقیقترانگویند

رئیس سازمان سینمایی و سمعی و بصری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در حال 
حاضر بالغ بر ۲۲5 شــهر بالای ۱۰۰ هزار نفر 

جمعیت در کشور فاقد سینما هستند.
محمد خزاعی در حاشیه سفر به کاشمر در 
گفت و گو با ایسنا خاطرنشان کرد: در سفرهایی 
که به استان ها داریم مطالبات مختلفی در حوزه 

سینما مطرح می شود.
وی بــا بیان اینکه بیشــترین مطالبات در 
تجهیز  آموزش،  توســعه،  زیرســاخت،  حوزه 
دفاتــر، امکانات و تولیدات اســت، اظهار کرد: 
خوشبختانه در ســفر به کاشمر جلسه بسیار 

خوبی با هنرمندان برگزار شد.
صدور مجوز دفاتر سینمای جوانان 

ایران ممنوع شد
رئیس سازمان سینمایی و سمعی و بصری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه 
سینمای کاشــمر اخیرأ توسط موسسه سینما 
شــهر تجهیز و راه اندازی شده است، ادامه داد: 
علیرغم اینکه ســالیانه ۲۰ تا ۳۰ درخواست از 
تمامی شهرهای کشــور برای راه اندازی  دفاتر 
انجمن سینمای جوانان ایران داریم اما بر اساس 
مصوبه هیات امناء دفاتر سینمای جوانان ایران 
صدور مجوز دفاتر در تمامی کشور ممنوع شده 

اســت. وی با بیان اینکه با پیگیری های فراوان 
توانستم مجوز راه اندازی دفتر سینمای جوانان 
کشور را فقط برای کاشمر بگیرم، گفت: در این 
خصوص جلســات متعددی با وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی داشتم.
خزاعی با اشــاره به اینکه برای هیچ شــهر 
دیگری در کشور نمی شود مجوز راه اندازی دفاتر 
انجمن ســینمای جوانان ایــران را صادر کرد، 
افزود: این دفتر ظرفیت های چهار شهرســتان 
منطقه ترشــیز از جمله کاشــمر، خلیل آباد، 

بردسکن و کوهسرخ را پوشش خواهد داد.
وی همچنین با بیان اینکه باید مکان موجود 
به اســم دفتر انجمن ســینمای جوانان ایران 
ثبت شــود، افزود: سازمان سینمایی کشور نیز 
تجهیــزات مورد نیاز فیلمبرداری و ... را به این 

شهرستان اختصاص خواهد داد.
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار 
کرد: هــر زمان که تجهیــزات اداری تأمین و 
ساختمان به نام دفتر انجمن سینمای جوانان 
ایران ثبت شــود مجوز فعالیت صادر و رســماً 
افتتاح خواهد شد، همچنین تجهیزات ارسال 

و بودجه تولید تخصیص خواهد یافت.
وی اذعــان کرد: بدون شــک هر زمان که 

دفتر سینمایی تأسیس شود سایر جشنواره های 
حتی کشــوری را می توان در این شهرســتان 
برگــزار کرد، قطعاً این مــکان به پایگاه خوبی 

برای هنرمندان تبدیل خواهد شد.
طی ۲ سال آینده کمبود سالن های 

سینما در کشور برطرف خواهد شد
خزاعی گفت: با این طرحی که در شــورای 
عالی سینما مصوب شد طی ۲ تا ۳ سال آینده 
کمبود ســالن های سینمایی در کشور برطرف 
خواهد شــد. وی با اشــاره به اینکه نسبت به 
کشورهای توسعه یافته سالن سینمایی زیادی 
در کشــور نداریم و دچار کمبود هستیم، بیان 
کرد: در زمانی که مسئولیت سازمان سینمایی 
را تحویل گرفتم حدود 5۰۰ ســالن در کشور 
داشتیم که طی این ۲ ســال به بیش از ۷۰۰ 

سالن افزایش یافته است.
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
امیدوارم در پایان ۴ ساله کارنامه این سازمان، 
بتوانیم تعداد ســالن های سینما در کشور را با 
کمک بخــش خصوصی، حوزه هنری و دولتی 

و بخش اداری به ۱۰۰۰ سالن افزایش دهیم.
وی افزود: برخی کشــورهای همســایه که 
مانند ما صنعت ســینما نــدارد مانند ترکیه 

صنعت ساخت سریال آنها فعال تر است، اکنون 
ترکیه ۳۰۰۰سالن، روسیه ۶۰۰۰ سالن و چین 

بالغ بر ۸۰ هزار سالن سینمایی دارد.
خزاعــی با بیــان اینکه تعدد ســالن های 
ســینمایی در کشورهای توســعه یافته بسیار 
زیاد است، بیان کرد: اگرچه در حوزه زیرساخت 
مقداری عقب هســتیم اما بــا برنامه هایی که 
دولت دارد امیدوارم به زودی اتفاقات خوبی در 

حوزه سینمایی کشور بیفتد.
به زودی حدود ۵۰ سالن سینما 

تجهیز می شود
وی با اشاره به اینکه بالغ بر ۲۲5 شهر بالای 
۱۰۰ هزار نفر جمعیت در کشــور فاقد سینما 
هستند، تصریح کرد: حدود 5۰ سالن سینما در 
سفرهای اولیه استانی از سال گذشته تا امسال 
درحال تجهیز است. رئیس سازمان سینمایی و 
سمعی و بصری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اعلام اینکه به جز این 5۰ سالن حدود ۱۷۰ 
شــهر بالای ۱۰۰ هزار نفر دیگر در کشور فاقد 
سالن سینمایی هســتند، به وضعیت تولیدات 
ســینمایی در خراسان رضوی اشــاره کرد و 
گفت: خراسان رضوی مقداری متفاوت از دیگر 

استان های کشور است.


